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اندر مصائب دانشجويان بورسيه
موضوع 3 ه��زار دانش��جوي بورس��يه به اي��ن علت در 
رسانه ها مطرح ش��د و جنجال به پا كرد كه پاي سياست 
و سياس��ي بازي به آن باز ش��د. دولت تازه به ميدان آمده 
يازدهم به خاطر اينكه تمام اقدامات دولت گذشته را زير 
س��ؤال ببرد در اقدامي ناباورانه و سياسي با آبرو و زندگي 
دانشجويان نخبه اي كه در دولت قبل براساس ضوابط و 
مقررات توانسته بودند بورسيه تحصيلي دريافت نمايند، 
بازي كرد و تقريباً مي توانم بگويم زندگي بيش از 90 درصد 

دانشجويان بورسيه رو به نابودي است. 
البته بنده به هي��چ وجه منكر خطا يا اش��تباهاتي كه در 
بورسيه كردن برخي از دانش��جويان كه تعداد آنها بسيار 
اندك است نمي شوم اما نمي شود به خاطر عده اي اندك 
با آبروي 3هزار نفر بازي كرد و آبروي آنها را در رسانه هاي 
رس��مي برد و باعث ناب��ودي زندگي آنها ش��د. بعضي از 
دانشجويان به خاطر همين اقدامات سياسي و تهمت هاي 
ناروا زندگي مشتركشان نابود شد و اين آبرو ريزي سياسي 
وزارت علوم و رسانه هاي زنجيره اي وابسته به آن، زندگي 

برخي از افراد را به سمت طلاق كشانده است. 
طي چهار سالي كه مسئله بورسيه جنجالي شده، دو تهمت 
عمده متوجه بورسيه ها ست كه مظلوميت آنها را مضاعف 
كرده است؛ يكي مسئله رانتي بودن بورسيه و ديگري درباره 

فقدان صلاحيت علمي و حداقل صلاحيت. 
بايد بدانيم كه اكثر دانشجويان بورسيه از طبقه متوسط 
و پايين جامعه هس��تند و ن��ه تنها از رانتي ك��ه مد نظر 
آقايان اس��ت به هيچ وجه برخوردار نيستند بلكه اگر اين 
دانشجويان بورس��يه رانت داشتند الان س��ركار بودند. 
براساس كدام منطق انسان بايد از رانت استفاده كند تا از 
شمال كشور به جنوب كشور براي تدريس برود و علاوه بر 
پنج سال تعهد خدمت، 15 سال هم به دانشگاه تعهد بدهد 

كه به دانشگاه ديگري نرود. 
درباره موضوع فقدان صلاحيت علمي هم بايد گفت اين 
يكي از فجايع نظام علمي و آموزش��ي كشور است كه به 
اين نخبه ها چنين اتهامي مي زنند. اگر به صورت جمعي 
مدارك علمي دانشجويان بورسيه بررسي شود، از بسياري 

از اساتيد دانشگاه هاي كشور به مراتب بالاتر هستند. 
متأسفانه آنقدر مظلوميت دانش��جويان بورسيه بالاست 
كه آنها براي اثبات نخبه علمي بودن نمي توانند مدارك 
خود را منتش��ر كنند، زيرا در صورتي كه وزارت علوم نام 
افراد بورسيه را در ماجراهاي اعتراضي ببيند و متوجه شود 
عده اي از دانشجويان بورسيه براي اعتراض دست به چنين 
كاري زده اند، آنها را شناسايي مي كند و در روند جذب آنها 
اخلال به وجود مي آيد. در حالي كه پنهان كردن نام و نشان 
براي مجرمان و متهمان است و نه نخبگان، اما سياست و 
سياست بازي كاري كرده اس��ت كه نخبگان كشور نام و 

نشان خود را مخفي نگهدارند. 
در حال حاضر وضعيت دانشجويان بورسيه كه دولت به 
آنها متعهد است، بس��يار بد است. بسياري از دانشجويان 
بورس��يه كه در حال حاضر دوره دكتري خود را دريافت 
كرده اند با كارشكني وزارت علوم مواجهند و نتوانسته اند 
پذيرش بگيرند و مشغول تدريس شوند. حال آنكه به خاطر 
تعهدشان از شغل هاي خود استعفا داده و در حال حاضر 

بيكارند و شرايط معيشتي خوبي ندارند. 
يك دانشجوي بورسيه

تريبون دانشجويي

در حاشيه تذكر رهبر انقلاب براي فعاليت در فضاي واقعي

ما متهم رديف اول هستيم!

يكي از كارهاي اساتيد تبيين است
يكي از كارهاي اس��اتيد، مسئله تبيين است كه حالا من 
تشكر مي كنم از آقاي پارسانيا كه راجع به سند ۲030 اينجا 
صحبت كردند؛ خب اين بايد تبيين بشود؛ ما يك چيزي 
راجع به اين س��ند ۲030 آموزش و پرورش گفتيم، خب 
حرف هاي گوناگوني هم اطرافش زده ش��د. اين مسئله، 
خيلي مسئله مهمي است؛ اين جزئي از يك سند بالادستي 
سازمان ملل - سند توسعه پايدار- است كه يك بخش آن 
همين س��ند ۲030 مربوط به آموزش  وپرورش است. در 
واقع آنچه اينها در اين سند توس��عه پايدار - كه از جمله 
اين سند ۲030 ]در آن[ هست- طراحي دارند مي كنند و 
دست اندركار هستند، اين است كه يك منظومه فكري و 
فرهنگي و عملي براي همه دنيا دارند جعل مي كنند. اين 
را چه كسي مي كند؟ دست هايي پشت سازمان ملل وجود 
دارد؛ يونسكو اينجا يك وسيله است، يك ويترين است؛ 
دست هايي نشس��ته اند، دارند براي همه چيز كشورهاي 
دنيا و همه ملت ها يك منظومه توليد مي كنند؛ منظومه اي 
كه شامل فكر است، شامل فرهنگ است، شامل عمل است 
و اين را دارند ارائه مي دهند و ملت ه��ا بايد همه بر طبق 
اين، عمل كنند. يك بخش آن هم بخش آموزش  وپرورش 
است كه همين سند ۲030 است. خب اين غلط است... 
خب ما از چند س��ال قبل از اين آمدي��م گفتيم »الگوي 
ايراني � اسلامي پيشرفت«؛... بنده عمداً گفتم كلمه توسعه 
را به كار نمي برم، چون كلمه توسعه يك كلمه غربي است؛ 
يك مفهوم غربي دارد؛ من كلمه پيشرفت را به كار مي برم؛ 
الگوي پيشرفت ايراني � اسلامي. خب اين الگو را بگرديم 
پيدا كنيم! چرا بايد براي پيشرفت ما، دست هاي غربي الگو 
بدهند به صورت همين سند توسعه پايدار يا ۲030 و امثال 
اينها؟ اينها كار كيست؟ كار شماها است، كار دانشگاه ها 

است، كار اساتيد است. 
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كلام رهبر

واكاوي بيان�ات رهبر انقلاب طي 28 س�ال 
گذشته نشان مي دهد ايشان راهبردي ترين 
س�خنان و ديدگاه ه�اي خود را هم�واره در 
ديدارهاي دانش�جويي مطرح كرده اند. اين 
يعني آنكه نظام جمهوري اس�لامي بيش از 
هر نيروي ديگري بر قدرت مردمي و نخبگان 
خود تكي�ه دارد. رهبري ك�ه كليدي ترين 
س�خنان جريان س�از خ�ود را نه در پش�ت 
اتاق هاي دربس�ته كه در منظر عموم مردم 
و خط�اب ب�ه باانگيزه ترين نخب�گان ملت 
مي گويد، بيش از هر مؤلفه ديگري به قدرت 
بس�يج مردمي معتقد اس�ت و اين واقعيت، 
چيزي ج�ز اثبات مكرر مردم�ي بودن نظام 
جمهوري اس�لامي نيس�ت. نظ�ام، از مردم 
است و همين مردم بوده اند كه طي 38 سال 
گذش�ته، مكرراً با حضور خ�ود، بحران هاي 
پيش روي نظام را حل كرده اند. سؤال اما اين 
است كه جنبش دانشجويي مسلمان به عنوان 
آوانگاردتري�ن ني�روي اجتماعي جمهوري 
اس�لامي، چقدر توانسته است مردمي عمل 
كن�د و وظيف�ه جريان س�ازي اجتماع�ي و 
هدايت اف�كار عمومي را به دس�ت بگيرد؟
طبيعت��اً مي توان پاس��خ هاي متع��ددي به اين 
س��ؤال داد. برآيند نظرات متفاوت در اين حوزه 
را ش��ايد بتوان ب��ا ارف��اق، »عملكرد متوس��ط 
جنبش دانشجويي« دانست. وقتي رهبر انقلاب 

كليدي ترين مطالب��ات خود را با دانش��جويان 
انقلابي مطرح مي كنند، توقع اين است كه افسران 
جنگ نرم، بار جريان سازي و عمومي كردنِ بزرگ 
ترين تحولات فك��ري در متن جامعه را بر دوش 
بگيرند. فاصله جنبش دانشجويي با اين توقع اما 
چقدر اس��ت؟ رهبر انقلاب در ديدار دانشجويي 
ماه رمضان سال جاري در همين زمينه، نكته اي 
كليدي را مطرح مي كنند و مي گويند:  »بعضي ها 
چس��بيده اند به فضاي مجازي - توئيتر و مانند 
اينها- براي اينكه پيام هايش��ان را برسانند، اين 
فايده ندارد؛ تخاطب واقعي لازم اس��ت، ميزگرد 
لازم است، س��خنراني لازم اس��ت، نشريه لازم 
اس��ت، بحث هاي دونفره و س��ه نفره لازم است، 
جلسات تحليل لازم است؛ اين جور با مخاطبانتان 

بنشينيد؛ و مانند اين كارها.«
رهبر انقلاب پيش از اين نيز مكرر از عدم اجرايي 
شدن كرسي هاي آزادانديش��ي توسط فعالان 
دانش��جويي گلايه كرده بودند. اين يعني آنكه 
جنب��ش دانش��جويي در جاي��گاه متوقع خود 
نيست و نتوانسته است متناسب با جايگاه مهم 
خود به عنوان مؤثرترين نيروي اجتماعي كشور، 
نقش آفريني كند. در اين شرايط، طبيعتاً حل 
نشدن گره هاي ذهني جامعه، شكل گيري فضاي 
سياسي- اجتماعي بر اساس احساسات زودگذر، 
گسترش نفوذ دشمن در اذهان جامعه، جولان 
دادن سلبريتي هاي غيرمتخصص در حوزه هاي 

تخصصي و در يك كلام؛ سطحي شدن جامعه 
در مواجه��ه با واقعي��ات سياس��ي، اجتماعي، 
اقتصادي و بين الملل، نه تنها موضوع عجيبي 
نيست كه بسيار هم بديهي به نظر مي رسد. اگر 
رهبر انقلاب مهم ترين مطالبات خود را در جمع 
دانش��جويان انقلابي مطرح مي كنند، طبيعتاً 
آنها بايد بيش از هر ف��رد ديگري خود را مقصر 
كاستي هاي فكري- فرهنگي موجود بدانند و 

خود را موظف به رفع و رجوع آنها بدانند. 
صاحب اي��ن قلم، پي��ش از اين با اس��تقبال از 
حضور نمايندگان جنبش دانشجويي انقلابي 
در تريبون نماز جمعه، اظه��ار اميدواري كرده 
بود اين مسئله، ش��روعي براي پررنگ تر شدن 
حضور فعالان دانشجويي در متن جامعه باشد. 
با اين حال، حضور در اين تريبون، حتماً استفاده 
حداقل��ي از ظرفيت هاي عظي��م اين مجموعه 
هاس��ت. اگر قرار باش��د معض��لات فرهنگي- 
اجتماعي، سياسي و حتي اقتصادي جامعه حل 
شود، افسران جنگ نرم بايد تصميم بگيرند به 
صورتي سازمان يافته و تشكيلاتي، به ميان مردم 
بروند. تابستان شايد مهم ترين فرصت موجود 
در اين زمينه باش��د. با اين وج��ود، مهم ترين 
برنامه تشكل هاي دانشجويي در اين مقطع به 
برگزاري نشست هاي سالانه و اجراي اردوهاي 
درون تش��كيلاتي مي گذرد! معضل ديگري كه 
در طول سال نيز به چشم مي آيد، تمركز دفاتر 

اصلي و برنامه هاي عمومي و مهم تشكل ها در 
تهران است. چگونه ممكن است ما دم از عدالت 
اقتصادي، فرهنگي، جغرافيايي و... بزنيم ولي با 
وجود گذشت 38 سال از انقلاب، داراي چنين 

تشكيلات تمركزگرايي باشيم؟ 
آي��ا هنوز زم��ان ايج��اد دفات��ر منطق��ه اي- و 
ن��ه دانش��گاهي- داراي اختي��ارات معي��ن و 
برنامه ريزي هاي مجزا براي هر منطقه كش��ور، 
فرا نرسيده اس��ت، يا ما اساس��اً برنامه اي براي 
افكار عمومي مناطق مختل��ف نداريم؟ هيئات، 
پايگاه هاي بسيج و بسياري مؤسسات فرهنگي 
خاص ديگر در هر منطقه مي توانند پتانس��يل 
برگزاري دوره هاي آموزشي، ميزگرد و سخنراني 
از سوي تشكل هاي دانش��جويي و هزاران عضو 
ادوار اين مجموعه هاي باظرفيت را داشته باشند. 
ما اما فقط ب��ه تهران فكر مي كني��م. اين يعني 
آنكه ارتباط گيري با بدنه عمومي مردم، دغدغه 
افرادي كه بايد كانون اصلي جريان سازي فكري 
در سطح كشور باشند، نيست! معلوم نيست كي 
قرار است از ظرفيت نخبگان سياسي و فرهنگي 
فارغ التحصيل ش��ده كه هر كدام در گوشه اي از 
كشور پراكنده هستند، به رايگان استفاده كنيم و 
با يك رايزني كوچك، تريبوني در اختيار آنها قرار 

داده و وارد گفت وگوي مستقيم با مردم شويم!
س��امان دادن بس��ياري از اقدامات ذكر شده، 
نيازمن��د هيچ بودجه اي نيس��ت و تنها در گرو 
اتخ��اذ يك تصميم، ي��ك نامه نگاري س��اده و 
هماهنگي و پيگيري چند روزه- و حداكثر چند 
ماهه!- است. چه بسيار سالن هاي همايش غول 
آس��ايي كه سال هاست در ش��هرهاي مختلف 
خاك مي خورند و اتفاقاً در اختيار مؤسس��ات 
خيري��ه انقلابي ي��ا نهادهاي دلبس��ته انقلاب 
هستند. چرا تشكل هاي دانش��جويي نبايد به 
تناسب ظرفيت هر شهر، با ساماندهي ظرفيت 
ادوار خود، برنامه هاي آموزش��ي در حوزه هاي 
سياسي، اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي را براي 
عموم مردم آن شهر يا بخشي از برگزيدگان آن 
برگزار كنند؟ موعد استفاده از اين ظرفيت هاي 
عظيم براي برگزاري كرس��ي هاي آزادانديشي 
كي فرا خواهد رس��يد؟ وقت��ي خروجي نظام 
آموزش و پرورش مناسب نيست، برنامه افسران 
جنگ نرم براي پر كردن خلأها كدام اس��ت و 
چرا ارتباط صحيحي بين انجمن هاي اسلامي 
و بسيج دانش آموزي با تشكل هاي دانشجويي 
انقلابي وجود ندارد؟ خلاصه كلام آنكه ما بيشتر 
از هر كسي متهم هستيم و اگر قرار است چيزي 
تغيير كند، بايد ابتدا از اينجا شروع شود. انقلاب، 
منتظر آوانگاردهاست، اگر تصميم بگيرند واقعاً 

آوانگارد باشند!

  محسن فرهادي
وزير محترم بهداش�ت اخي�راً در گفت وگو با 
رسانه ها پيرامون حضور خود در كابينه دولت 
دوازده�م گفته اس�ت: »اين طور نمي ش�ود 
كار كرد كه م�ا زندگي و امور ش�خصي مان را 
بگذاريم و وس�ط ميدان بياييم و چهار س�ال 
كار كنيم آن هم براي مردم، ملت و انقلاب و در 
عين حال كتك هم بخوريم. من اين مدلي كار 
نمي كنم. « جناب قاضي زاده هاشمي، صراحتاً 
براي ملت شرط گذاش�ته كه اگر مي خواهيد 
من رياس�ت كنم، خلاصه بايد چنين و چنان 
كني�د. وي پي�ش از اي�ن ه�م در گفت وگو با 
خبرنگاري كه س�ؤالاتي از وي پرسيده بود، 
گفته بود: »ش�ما مگ�ر مزدوري�د؟ هر چرتي 
را كه به ش�ما مي دهند نبايد بپرسيد!« وزير 
يكي يكدانه و ناياب ما كه الساعه براي حضور 
موفور الس�رور خود در كابينه آين�ده نيز ناز 
مي كند، چند م�اه پيش از اين نيز در پاس�خ 
فرماندار شهرس�تان بدره، گفته بود: »ش�ما 
نماينده مردم هس�تيد يا نماينده دولت؟ اگر 
گذاشتم يك روز ديگر بماني اينجا، بي شعور.«

اينكه مردم بايد از داش��تن چني��ن وزيري به 
خود ببالند يا ن��ه موضوع گزارش ما نيس��ت. 
مسئله حول تبعات وجود چنين روحيه اي در 
بدنه وزارت بهداش��ت و س��ازمان هاي ذيل آن 
است. بررس��ي نحوه برخورد وزارت بهداشت با 
اعتراض دانشجويان رشته پاتولوژي طي دو ماه 
اخير، در نوع خود جالب توجه اس��ت. اعتراض 
پاتولوژيس��ت ها از جايي آغاز ش��د كه وزارت 
بهداش��ت با صدور مجوز تأس��يس و مديريت 
آزمايش��گاه هاي باليني توس��ط متخصصين 
)ph. d( رش��ته هاي علوم پايه موافقت كرد. از 
آن سو، دانشجويان رشته علوم آزمايشگاهي كه 
زيرمجموعه علوم پايه قرار مي گيرند، از تصميم 
وزارت بهداشت حمايت كردند. پاتولوژيست ها 
معتقد بودند فردي كه دوره هفت ساله پزشكي 
عمومي را نگذرانده اس��ت، صلاحيت ورود به 
پروس��ه معالجه بالين��ي بيمار را ن��دارد و اين 
تصميم، غيرمنطقي است. سياست هاي جديد 
وزارت بهداش��ت آنقدر براي پاتولوژيس��ت ها 
غيرقابل هض��م بود كه هيئت ب��ورد پاتولوژي 
به صورت دسته جمعي اس��تعفا كردند. وزارت 

بهداشت اما اعتنايي به اين اعتراضات نكرد. 

در گام بع��د، كميس��يون بهداش��ت مجلس با 
ارسال نامه اي به وزير بهداشت، خواستار تعليق 
تصميم جدي��د اين وزارتخانه ش��د و نوش��ت: 
»ش��ورايعالي نظام پزش��كي در مصوبه مورخ 4 
خرداد 96 خود دوره هاي پاتولوژي تحت عنوان 
دوره تكميلي علوم آزمايشگاهي را فاقد ضوابط 
آموزش��ي و اس��تانداردهاي لازم جهت اعطاي 
مجوز ب��ه دانش آموختگان PHD عل��وم پايه 
بدون گذراندن واحدهاي طب عمومي و باليني 
دانسته است. « مسئله اما باز هم تغييري نكرد. 
برگزاري تجمع هاي اعتراضي پاتولوژيس��ت ها 
در مقابل دانشكده ها، س��ازمان نظام پزشكي و 
مجلس هم رأي وزي��ر بهداش��ت را تغيير نداد. 
وزارت بهداش��ت اما بي��كارِ بيكار ه��م نماند و 
براي رس��يدگي به مش��كلات پاتولوژيست ها، 
راهكار متمايزي در پيش گرف��ت. در اين روش 
جديد و ابتكاري، برخي از دانشجويان معترض 
دانشگاه هاي تهران و تبريز، به اتهام »ايجاد وقفه 
در برنامه هاي دانش��گاه« به مدت دو نيمسال)با 
احتساب سنوات( از تحصيل منع شده اند تا بلكه 
فرهنگ اعتراض به سياست هاي وزارت بهداشت 

در بين دانشجويان، نهادينه شود!
در پيش گرفتن چنين سياستي البته آينده نگرانه 
است. چراكه اگر جناب قاضي زاده هاشمي مجدداً 
منت بر س��ر ملت گذاشته، كرس��ي رياست اين 
وزارتخان��ه را در دس��ت بگي��رد، دانش��جويان 
رشته هاي پزشكي بيش از پيش، نيازمند فرهنگ 
صحيح اعتراض و انتقاد به حضرت ايشان هستند. 
مرور آيين نامه انضباطي دانش��جويان دانشگاه 

علوم پزش��كي تهران به ما مي گويد دانشگاه در 
برخورد با دانشجوي خاطي، 1۲ گزينه مختلف 
پيش رو دارد. اين گزينه ه��ا از »احضار و اخطار 
شفاهي« شروع شده و به »منع موقت از تحصيل 
به مدت دو نيمسال با احتس��اب سنوات« ختم 
مي شوند. همكاران محترم جناب وزير اما ظاهراً 
به تبعيت از طبع نازك و انتقادناپذير رئيسشان، 
در اولين گام، آخرين گزينه را براي دانشجويان رو 
كرده اند. مسئله اما به همين جا ختم نشده است. 
دانشگاه علوم پزشكي تبريز، يك گام از دانشگاه 
علوم پزشكي تهران نيز فراتر گذاشته و علاوه بر 
احضار رزيدنت هاي پاتولوژي به كميته انضباطي، 
اجازه ش��ركت در امتحان ارتقاي امسال را هم از 

آنان سلب كرده است. 
پ��س از هم��ه اينه��ا، سرنوش��ت اعتراض��ات 
پاتولوژيس��ت ها هنوز ه��م در هال��ه اي از ابهام 
ق��رار دارد. با گذش��ت نزديك ب��ه دو ماه كش و 
قوس، تكليف تنها چيزي كه مش��خص اس��ت، 
احكام كميته انضباطي دانش��جوياني است كه 
در يك اعتراض صنفي مس��المت آميز بر خلاف 
خواسته هاي جناب وزير حاضر شده اند! تجمعات 
اعتراضي ك��ه ح��اوي دستنوش��ته هاي كاملًا 
محترمانه اي خطاب به وزير بهداشت بوده است. 
يكي از مهم ترين دستنوش��ته هاي پزش��كان، 
مي گويد: »آيا پس از اس��تعفاي هيئ��ت بورد و 
تذكر كميس��يون بهداش��ت مجلس و مخالفت 
انجمن هاي علمي پزش��كي با اين دوره تكميلي 
وقت آن نرسيده كه از خود بپرسيد شايد مشاوران 
شما درصدد رويارويي ش��ما با جامعه پزشكي و 

تخريب جايگاه شما هس��تند؟« در اين شرايط، 
سؤال اين است كه حد اعتراض به سياست هاي 

جناب قاضي زاده كجاست؟ 
چگونه مي توان ب��ه صورت كام��لًا محترمانه از 
سياست هاي ايشان انتقاد كرد، ولي نه »بيشعور« 
بود، نه »ه��ر چرتي گفت« و ن��ه »حكم كميته 
انضباطي و محروميت از آزمون ارتقا« را دريافت 
كرد؟ آي��ا انجام چني��ن برخوردهاي چكش��ي 
در محيط علمي دانش��گاه از س��وي وزيري كه 
براي ادامه همين سياس��ت ها، براي مردم شرط 
مي گذارد، معقول اس��ت؟ نويسنده اين گزارش 
همين چند وقت پيش يك چكاپ كامل رفته و 
پزشكان وزارت بهداشت، شعور و سلامت رواني 
وي را تأييد كرده اند. در نوشته هايش هم بسيار 
وس��واس دارد و همواره سعي مي كند هر چرتي 
را ننويس��د! در اين شرايط، ش��ايد برخوردهاي 
چكش��ي با دانشجويان كش��ور، چندان صحيح 
نباشد. دانشجويان پاتولوژي حالا همين حرف را 
طي نامه اي به شخص رئيس جمهور هم گفته اند. 
براي من كه با اخبار حوزه دانشگاه آشنا هستم، 
اين مصيبت، آشناست. يك سال قبل، دانشجويان 
ممتاز صنعت نفت نيز تقريباً به معضل مشابهي 

دچار شده بودند كه آن هم حل نشد كه نشد!
آنها نيز طي نامه اي به رئيس جمهور نوش��تند: 
»پيمان ش��كني و ناامي��د ك��ردن جوان��ان از 
برنامه ريزي براي آينده زندگي، تحقير، توهين و 
تهمت به واسطه بي سواد قلمداد كردن محصلين 
ممتاز و مستعد، دادن وعده هاي دروغين بدون 
ضمانت اجرايي، حذف امتي��ازات اصيل ترين و 
تخصصي ترين دانشگاه كش��ور در حوزه صنعت 
نفت و ايج��اد جنگ رس��انه اي و بازي ب��ا افكار 
عمومي، تنها گوش��ه اي از اقدامات غيرمنصفانه 
و ناعادلانه وزير محترم نفت در قبال مسئله تعهد 
اولويت اس��تخدام فارغ التحصيلان ممتاز )الف( 
دانشگاه صنعت نفت طي يك سال گذشته است 
كه نه متناسب با شخصيت حقوقي شما و نه در 
شأن رداي روحاني شماس��ت!« همچنان كه از 
متن نامه پيداست، دانشجويان صنعت نفت در 
زمان نوشتن اين نامه، جان به لب شده بودند. بايد 
منتظر سرانجام دانش��جويان پاتولوژي نيز ماند. 
مشكل آنها ان شاءالله حل شود. با اين حال، عدم 
تحمل انتقاد جامعه دانشجويي از سوي مسئولان 

دولتي گويا تمامي ندارد. 

كامرانحاجيحسني
گزارش

در حاشيه محروميت دانشجويان رشته پاتولوژي
عشق خبرنگاريدستورالعمل اعتراض به سياست هاي وزير بهداشت!

 سميه عظيمي
بهمن 93 دانشكده خبر قبول ش��دم. باورم نمي شد كه بالاخره 
تونستم بهش برسم. يادم مياد از دوران دبيرستان هميشه عمو 
كوچيكم مي گفت تو روحيه ات به خبرنگارها مي خوره، همون 
موقع پيش خودم مي گفتم من كجا، خبرنگاري كجا؟ دبيرستان 
كه علوم تجربي خوندم، بعد هم كه دانشگاه زيست شناسي قبول 
شدم. دو ترم آخر ديگه دست و دلم به درس خواندن نمي رفت. 
به اين باور رس��يده بودم كه دارم عمرم و وقت��م رو هدر مي دم 
براي همين اين دو ترم رو مرخصي گرفتم تا با خودم يه دو دوتا 
چهارتايي كنم و به نتيجه برس��م با خودم چند چندم. دي ماه 
90 بود كه خيلي تصادفي موقعي كه داش��تم تو اينترنت سرچ 
مي كردم چش��مم به خبر خورد. پذيرش دانش��جو براي رشته 
خبرنگاري. يه دفعه اون نصيحت و توصيه عمو و رؤياي قديمي ام 

انگار تو وجودم جوونه زد. 
بي فوت وقت ثبت نام كردم و رفتم از زيست شناسي انصراف دادم. 
خيلي زود نتيجه ها اومد. بدون كنكور دانشجوي كارداني رشته 
خبرنگاري شدم، اما بلندپرواز بودم. برخلاف زيست شناسي كه 
رو هوا انتخاب كردم و رفتم س��راغش، اما علاقه ام به خبرنگاري 
آنقدر زياد بود كه ترم دوم با كمك يكي از اساتيدم مشغول كار 
شدم. با اين وجود خبرنگاري رو توي بهترين شكلش مي خواستم. 
خبرنگاري تو دانشكده خبر مي چس��بيد. وقتي چشم باز كردم 
خودمو سر كلاساي دانشكده خبر ديدم. من و سه تا از دوستام، 
كه دوتاشون به خاطر سختي رفت و آمد انصراف دادن و مونديم 
دو نفر، ثابت قدم و مصمم. عين دو س��ال رو بي وقفه بدون هيچ 
غيبت غير موجهي صبح زود س��اعت 6-5 از قم راه مي افتاديم 
كه به كلاساي ساعت 8/5 برسيم و شب ها ساعت 7/5 به سمت 
قم برمي گش��تيم. تقريباً ساعت 11 ش��ب مي رسيديم. سخت 
بود. مخصوص��اً اينكه من و فاطمه هر دو س��ر كار هم مي رفتيم 
و خبرنگار بوديم. يك روز در ميون مي رفتيم سر كار و دانشگاه. 
اما همه سختي اين نبود. گاهي به سختي خودمونو مي رسونديم 
دانش��كده و بعد مطلع مي ش��ديم كلاس كنسل ش��ده. گاهي 
استاد بدون اطلاع ساعت كلاس رو جابه جا مي كرد و ما مجبور 
بوديم زودتر بريم يا ديرتر برگرديم. هوا هم سرما و گرما داشت. 
گاهي ماشين بود، گاهي هم مثل ايام بعد از تعطيلات، اربعين و 
مناسبت هاي خاص نبود. گاهي راننده هاي بداخلاق به پستمون 
مي خورد گاهي هم نه. گاهي پول رفت و آمدمونو نداشتيم. گاهي 
فرصت غذاخوردن پيدا نمي كرديم و تا برسيم خونه سردرد شديد 
مي گرفتيم. گاهي هم تو ترافيك سنگين مي مونديم يا تو مترو له 
مي شديم. مثلًا وقتايي كه نمايشگاه بود يا نزديك ايام عيد. همه 
اينا ولي آنقدر برامون شيرين بود كه روز آخر وقتي مي خواستيم 
از هم خداحافظي كنيم دوتايي تو آغوش هم يه دل س��ير گريه 
كرديم. حالا كه به گذشته نگاه مي كنم مي بينم اگر يه تصميم تو 
زندگيم گرفته باشم كه از ته دل بهش ببالم قطعاً اين انتخابم بود. 

اگر باز هم به گذشته برگردم همين كار رو مي كنم. 

لزوم هدفمندي
 پذيرش دانشجوي دكتري

همه ساله بسياري از دانشگاه هاي 
كش��ور با خيل انب��وه متقاضيان 
پذي��رش در دوره ه��اي دكت��ري 
مواجهند كه يك مرحل��ه آزمون 
تستي عموماً غيراستاندارد سازمان 
سنجش آموزش كشور را گذرانده و 
بر اساس نمره تراز اكتسابي در اين 
آزمون، جهت مصاحبه و بررس��ي 
س��وابق آموزش��ي و پژوهشي به 
دانش��گاه ها و گروه هاي آموزشي 
مربوطه معرفي مي شوند و شوربختانه هر سال شيوه نامه اي جديد 

و روشي نو هم ايجاد مي شود. 
يك سال همه اختيار جذب دانش��جو بعد از آزمون با گروه هاي 
آموزشي است و س��ال ديگر حق گروه ها تنها 50 درصد است و 
بقيه بسته به نمره تراز داوطلبان و حتماً سال هاي آينده هم طرح 
و شيوه اي ديگر! چه بس��يار افرادي در ميان متقاضيان معرفي 
شده از سوي سازمان س��نجش كه حداقل هاي علمي مورد نياز 
براي يك داوطلب پذيرش به عنوان دانشجوي دكتري را ندارند و 
متقابلا چه بسيار شايستگاني كه به هر دليلي در پشت فيلتر اين 

كنكور ناصواب باقي مي مانند و به تراز كف نمي رسند. 
شايد لازم باش��د وزارت محترم علوم براي يك بار هم كه شده 
تكليف خود را با اعضاي هيئت علمي روش��ن كند كه بالاخره به 
صلاحيت علمي و اخلاقي ايشان براي داشتن دانشجويان دكتري 
اعتماد و اعتقاد دارد يا خير. اگر جواب مثبت است كه بايد فرآيند 
پذيرش و انتخاب دانشجوي دكتري، مطابق با آنچه در بسياري از 
دانشگاه هاي معتبر دنيا انجام مي شود به خود اعضاي هيئت علمي 

سپرده شود و نه سازمان سنجش!
 اعضاي هيئت علمي بايد پذيرش دانش��جوي دكتري مورد نياز 
خود را نه براس��اس آزمون دكتري و خيل انبوه متقاضيان بلكه 
براساس طرح هاي پژوهش��ي كه تعريف كرده اند، انجام دهند. 
به عبارتي هر عضو هيئت علمي بس��ته به پروژه هاي در دس��ت 
طراحي يا در حال اجراي خود، رأساً و تنها با هماهنگي دانشگاه 
مربوطه اقدام به پذيرش دانشجوي علاقه مند كند. با اين شيوه، 
هم طرح هاي پژوهشي استادان هدفمندي بيشتري پيدا مي كند 
و از پراكنده كاري پرهيز مي شود و هم پذيرش دانشجو منطقي تر 
مي شود، چراكه تقاضاي اوليه فقط از سوي متقاضيان علاقه مند و 
مرتبط با طرح پژوهشي مربوطه مطرح مي شود. اميد است وزارت 
علوم و سازمان س��نجش يك بار هم چنين روشي را بيازمايند. 

قطعا اعتماد به اعضاي هيئت علمي مناسب ترين روش است. 

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

دكترعباسقادري

استاد دانشگاه فردوسي مشهد


